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با انتشار ویدیویی جدید؛
مهران مدیری تغییر موضع داد؟

مهران مدیری با انتشــار ویدیوئی در فضای مجازی 
عنــوان کرد مالکیــت هر اثری که در صداوســیما 
ساخته برای تلویزیون است و درباره پخش یا پخش 
نشدن شان هم این رسانه تصمیم می گیرد. او همچنین 
با ابراز امیدواری برای در پیش بودن روزهای روشن 
و حال بهتر برای مردم ایران، بر حفظ تمامیت ارضی 
کشور تأکید کرد.او پیش تر در ویدئویی اینستاگرامی 
اعلام کرده بود که رضایت ندارد قسمت های جدید 
»دورهمی« از تلویزیون پخش شود. جالب اینجاست 
او حالا پســت خبرسازش را از صفحه شخصی خود 
در اینســتاگرام پاک و صحبت های جدیدی مطرح 
کــرده که به زعم بســیاری از کاربران شــبکه های 
اجتماعی، حکایت از تغییر موضع او دارد.این بازیگر، 
کارگردان، مجری و برنامه ساز تلویزیونی در تازه ترین 
ویدئویی که از خود منتشــر کرده، گفت: »هر اثری 
را که در طول این ســال ها ساختم اعم از سریال یا 
هــر نوع کار دیگری، خالق این آثار من هســتم اما 
مالکش من نیستم. مالکیت هر اثری که در تلویزیون 
ساخته می شود چه توســط من چه دیگران با صدا 
و سیماســت و تصمیم برای پخش و پخش نشدن 
هر برنامه ای هم بر عهده این سازمان است«.او درباره 
اتفاقات اخیر، با تأکید بر تمامیت ارضی کشور افزود: 
»نکته ای که ایــن روزها خیلی درباره اش حرف زده 
و بر آن تأکید می شــود، موضوع وطن است. موضوع 
خاک اســت. موضوع امنیت ملی و تمامیت ارضی 
است. طبیعی است هر کسی که در این کشور به دنیا 
آمده، تلاش کرده و رشد کرده عاشق وطنش است، 
عاشق امنیتش است و عاشق تمامیت خاکش. کدام 
ایرانی را می شناسیم که یک وطن تکه پاره و از هم 
گسیخته را بخواهد؟ قطعا هیچ ایرانی با هیچ قومیت 
و هیچ شــکل و شمایلی که در این سرزمین زندگی 
کرده یا زندگی می کند، نمی بینید که عاشق خاکش 
نباشد و تمامیت خاکش را نخواهد. این بدیهی است؛ 
همه ما عِرق ملی از مهمترین مسائلمان است و عرق 

ملی را همیشه داشتیم، داریم و خواهیم داشت«.
مدیری با گفتن جمله »و امــا دیگران...« ادامه داد: 
»دیگرانی نه از این کشــور، دیگرانی نه از این مردم، 
در طول این سال ها هر وقت اتفاقی در این مملکت 
افتاده است، همیشه خواسته اند که آن اتفاق، مردم و 
حتی آدم ها را به نفع خودشان مصادره و ضبط کنند. 
این خیلی ناجوانمردانه است. بهترین تصمیم را مردم 
برای کشورشــان می گیرند. بهترین تصمیم را مردم 
ایران برای کشورشان می گیرند؛ مردم شریف، باهوش 
و دوست داشــتنی«.این بازیگر و کارگــردان درباره 
فضای مجازی خاطرنشــان کرد: »همیشه با فضای 
مجازی مسئله داشتم. سال ها گفتم و باز هم می گویم 
فضای مجازی علاوه بر خوبی هایش، مضرات بسیاری 
هم دارد. کمی باید مراقب خودمان در فضای مجازی 
باشیم؛ این همه نقل قول های عجیب و غریب، اخبار 
عجیــب و غریب و گفته های عجیب و غریب و هزار 
چیز دیگر کــه هم اذیت مان می کنــد و هم باعث 
می شود نســبت به خودمان، وقایع و آدم ها اشتباه 
کنیم«.مدیــری در پایان این ویدئو گفت: »امیدوارم 
بهترین برای مردم ایران اتفــاق بیفتد. امیدوارم به 
روزهای روشــن، امیدوارم به روزهای خوب و حال 
بهتر. امیدوارم خداوند همه مردم ایران و همه ما را در 

آغوش خودش بگیرد«.

»ایندیانا جونز« سینما 
هم وارد دنیای مارول شد

بازیگر »جنگ ســتارگان« به »کاپیتــان آمریکا« 
پیوســته تا در نقش تادئوس بــازی کند. به نقل از 
ورایتی، هریســون فــورد در حــال ورود به دنیای 
سینمایی مارول است. این بازیگر محبوب در نقش 
تادئوس بازی می کند و جایگزین ویلیام هرت فقید 
می شود.فیلم جدید از مجموعه فیلم های »کاپیتان 
آمریــکا«  با عنــوان »کاپیتان آمریــکا: نظم جدید 
جهانی« سال ۲۰۲۴ اکران می شود.داستان چهارمین 
فیلم »کاپیتان آمریکا« ادامه ای بر ماجراهایی است 
که سال ۲۰۲1 در سریال »شاهین و سرباز زمستان« 
از شــبکه دیزنی پلاس پخش شد.»هرت« اولین بار 
ســال ۲۰۰۸ در دومین فیلم بلند اســتودیو مارول 
»هالک شگفت انگیز« در نقش »راس« بازی کرد. این 
نقش درباره شخصیت یک ژنرال ارتش آمریکا بود که 
نقش مهمی در تبدیل شدن بروس به هالک داشت.

شخصیت »راس« سال ۲۰1۶ در »کاپیتان آمریکا: 
جنگ داخلی« به عنوان وزیر امور خارجه ظاهر شد 
و نقش آفرینی های کوتاهی در »انتقام جویان: جنگ 
بی نهایــت« و »انتقام جویان: پایان بازی« داشــت. 
او آخرین بار در »بیوه ســیاه« در ســال ۲۰۲1 در 
نقش این شــخصیت ظاهر شد.هریســون فورد ۸۰ 
ساله اگرچه برای نخســتین بار به فیلمی از مارول 
ملحق می شود، اما او ستاره اصلی فیلم های »جنگ 
ستارگان« و »ایندیانا جونز« بوده و با پنجمین فیلم 
از فیلم های »ایندیانا جونز«  که قرار اســت تابستان 
۲۰۲۳ اکران شود دوباره دیده خواهد شد.مارول دو 
بازیگر بزرگش را همین اواخر از دست داده که شامل 
چادویک بوزمن و ویلیام هارت می شود. ژولیوس اونا 
فیلمساز نیجریه ای-آمریکایی کارگردانی فیلم چهارم 

»کاپیتان آمریکا« را برعهده دارد.

رئیس پژوهشکده باستان شناسی:
نقشه باستان شناسی ایران تا 100 سال 

دیگر آماده نمی شود

ایران با وجود گســتره ای کــه در آثار و محوطه های 
باســتانی دارد، هنــوز از وجــود یک نقشــه جامع 
باستان شناســی بی بهره اســت. رئیس پژوهشکده 
باستان شناســی نیز می گوید: بــا روند کُندی که در 
بررسی های باستان  شناسی داریم، نقشه باستان شناسی 
کشور تا 1۰۰ سال دیگر هم تکمیل نخواهد شد.ایده 
تهیه نقشه باستان شناســی ایران به صورت رسمی 
توســط مرحوم عزت الله نگهبان حدود ۵۴ سال قبل 
مطرح شد. ســال 1۳۸۶ گروه نقشه باستان شناسی 
تصمیم به اجرای طرح نقشه باستان شناسی با استفاده 
از تکنولــوژی به روز و کارآمد گرفــت و در نهایت با 
برگزاری جلســات مختلف، چگونگی نقشــه تهیه 
باستان شناسی، قابلیت ها و ویژگی های آن در راستای 
اهــداف کوتاه، بلند، میان مدت و بلندمدت بررســی 
شــد تا لایه های اطلاعاتی مربوط به باستان شناسی 
ایران و ســایر علوم میان رشته ای بر اساس نیاز روی 
نقشــه باستان شناســی جانمایی شوند.پژوهشکده 
باستان شناسی ایران در سال های گذشته بارها از تهیه 
و تکمیل و حتی رونمایی نقشه باستان شناسی کشور 
خبر داده است. در سال 1۴۰۰ نیز اعلام شد سامانه 
نقشه باستان شناسی کشــور تحت وب و به صورت 
مجازی رونمایی شــده است. هرچند این نقشه قرار 
نیســت در دسترس عموم باشد، اما بر پایه تازه ترین 
اظهارات رئیس پژوهشکده باستان شناسی ایران که 
روابط عمومی پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری 
منتشر کرده اســت، این نقشه نه تنها هنوز تکمیل 
و آماده نشــده که با روند کُند بررســی و شناسایی 
محوطه های باستانی، ده ها سال دیگر زمان نیاز دارد تا 
نقشه باستان شناسی ایران آماده شود.قرار است نقشه 
باستان شناســی به صورت مجموعه ای دیجیتالی از 
داده های باستان شناسی باشد که به صورت توصیفی 
روی داده های مکانی جانمایی شــده و با استفاده از 
فناوری رایانه ای قابلیت های گسترده سنجش، آنالیز و 
برنامه ریزی را دارد. ایجاد نقشه باستان شناسی بسیار 
دقیق نه تنها به شناخت و معرفی باستان شناسی ایران 
کمک می کند، بلکه از آسیب های جدی احتمالی ناشی 
از پیشــرفت صنعتی و عمرانی کشور بر سرمایه های 
فرهنگی ایران زمیــن جلوگیری خواهد کرد.کوروش 
روستایی رئیس پژوهشکده باستان شناسی در این باره 
گفت: »یکی از موضوعات باستان شناســی که در دو 
دهه اخیر بارها مورد بحــث قرار گرفته و زمانی نیز 
حتی مجلس شورای اسلامی آن را پیگیری می کرد، 
موضوع نقشــه باستان شناسی کشور است«.او افزود: 
»تصور نادرســتی که در مورد نقشه باستان شناسی 
کشور وجود دارد، این است که نقشه باستان شناسی 
در دو، ســه یا نهایتاً تا چند سال آینده آماده خواهد 
شد، درحالی  که نقشه باستان شناسی ایران تا چند ده 
سال دیگر هم تکمیل نخواهد شد. در واقع با این روند 
کُندی که هم اکنون در بررســی های باستان شناسی 
داریم، باید گفت نقشه باستان شناسی کشور صد سال 

دیگر نیز تکمیل نخواهد شد«.
روستایی، بنیان نقشه باستان شناسی کشور را اجرای 
برنامه های بررسی و شناسایی باستان شناسی دانست 
و اظهار کرد: »نقشــه باستان شناســی از برنامه های 
بررسی و شناســایی باستان شناسی تغذیه می شود 
و محوطه های باســتانی باید شناســایی شــوند تا 
بتوان آن ها را در نقشــه باستان شناســی آورد«این 
باستان شناس گفت: »طبق آمار، سالانه حدود ۲۰ تا 
۳۰ برنامه بررسی و شناسایی در کشور انجام می شود 
و این عدد بســیار ناچیز اســت«.او افزود: »بررسی 
باستان شناسی برنامه ای میدانی است که در بهترین 
حالت شاید بتوان در یک فصل کاری ۳۰ تا ۴۰ روزه، 
مســاحتی ۵۰ تا ۶۰ کیلومتر مربعی را پوشــش داد 
و مجموع محدوده ای که در بررســی های سال های 
اخیر پوشــش داده شده نســبت به مساحت کشور 
بسیار اندک است«.رئیس پژوهشکده باستان شناسی 
همچنین گفت: »مشکل دیگر اینجاست که بسیاری 
از برنامه های بررســی و شناســایی که در دهه های 
گذشــته انجام شــده فاقد دقت کافی در پیمایش 
چشم انداز بوده اند؛ در نتیجه نمی توان ادعا کرد که آن 
منطقه از نظر باستان شناسی به طور کامل شناسایی 
شده است«.او افزود: در چند سال اخیر کوشش هایی 
شده که کنترلی بر دقت بررسی های باستان شناسی 
اعمال شــود، ولی هنــوز تا کیفیــت درخور فاصله 
گفت:  باستان شناســی  پژوهشــکده  داریم«.رئیس 
»غیر از برنامه های میدانی باستان شناسی با ماهیت 
اضطراری، مانند کاوش های نجات بخشی و برنامه های 
تعییین عرصه، اولویت باستان شناســی کشــور باید 
بررسی باستان شناسی باشد«.او بیان کرد: »باید دقت 
کرد که با توجه به روند فزاینده توســعه های شهری، 
روســتایی، معدنی، عمرانی و ... هر چه در این زمینه 
کوتاهی کنیم محوطه های بیشــتری نابود خواهند 
شــد، ولی اگر آن محوطه ها شناسایی شوند می توان 
برنامه های حفاظتی برای آن ها اندیشید«.روســتایی 
همچنین تأکید کرد: »پژوهشــکده باستان شناسی 
از ادارات کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی اســتان ها این انتظــار را دارد کــه اولویت 
خــود را بر اجرای برنامه های بررســی و شناســایی 

باستان شناسی بگذارند«.

رویداددریچه

همدلی| ستاره قاســمی - بچه های متولد 
دهه ۵۰ و ۶۰ شمسی شاید بیشترین سهم را از 
خاطرات تلویزیونی و سینمایی برده اند. پیش تر 
تلویزیون، کالایی اشرافی به شمار می رفت و در 
هر خانه ای پیدا نمی شد. خانواده ها در خانه یکی 
از همســایه ها جمع می شدند و صبر می کردند 
لامپ تصویر تلویزیون های کُمُدی، کم کم نقطه 
مرکزی را به تصویری بزرگ تبدیل کند. در دهه 
۵۰ و ۶۰ تلویزیون عمومیت پیدا کرد و اقشــار 
متوســط و حتی ضعیف نیز تــوان خریدش را 
یافتند، بدین ترتیب هم تولیدات روز دنیا دوبله 
و پخش شد و هم موجی از کارگردان های جوان 
و باتجربه دست به کار شدند و آثاری درخشان 
خلق کردند. در این میان ســینمای کودک نیز 
جایگاهی ویژه داشت و سریال ها و فیلم هایی با 
حضور بازیگران برجسته و ستاره های سینما و 
تلویزیون ســاخته شد که بعد از گذشت دهه ها 
همچنــان در زمره آثار ماندگار قــرار دارد، ولی 
در ســال های اخیر به ویژه دهه 9۰ شمســی، 
سینمای کودک به شدت افول کرده و به ندرت 
می توان اثری را مثال زد که در ارتباط با مخاطب 

مخصوص به خود توفیق یافته باشد.
  آثار کودکانه با مفاهیم بزرگ

در دهه های گذشته مجموعه هایی از تلویزیون 
پخش می شــد که هم داستان جذابی داشت 
و مخاطــب را با خود همــراه می کرد و هم 
مفاهیم اخلاقی را در قالب قصه های کودکانه 
به کودکان انتقــال می داد. موارد بســیاری 
را می توان ذکــر کرد. نمونه هــای کارتونی، 
عروسکی و سینمایی مثل »هادی و هدی«، 
تابه تــا«، »دزد  »کلاه قرمــزی«، »قصه های 
عروســک ها«، »الو الو من جوجوام« و »گربه 
آوازخــوان«؛ تنها تعدادی از آثار درخشــان 
تلویزیونی و سینمایی در حوزه کودک هستند.

هر کدام از این آثار، اســامی بزرگی پشــت و 
جلــوی دوربین داشــتند. »کلاه قرمزی« که 
شاید موفق ترین شخصیت عروسکی در تاریخ 
تلویزیون ایران محســوب شــود توسط ایرج 
طهماسب و حمید جبلی خلق شد؛ دو چهره ای 
که هم تحصیلات آکادمیک و هم تجربه سال ها 
حضور روی صحنه تئاتر و همچنین پرده سینما 
و قاب تلویزیون را داشتند. »قصه های تابه تا« با 
محوریت عروســکی به نام »زی زی گولو« نیز 
به دســت مرضیه برومند، یکی از چهره های 
شــاخص ســینمای کودک جان گرفت و به 

محبوبیتی فراوان دست یافت.
فیلم سینمایی »دزد عروسک ها« هم چهره ای 
به نام محمدرضا هنرمند را در قامت کارگردان 
در رأس کار می دید که تجربه های موفقی در 
سینما تلویزیون؛ چه پیش و چه پس از این اثر 
داشته است. اتفاقاً سینماگرانی مانند ابوالحسن 
داوودی، کامبوزیا پرتوی و محمدرضا هنرمند، 
فعالیت های جدی و پررنگی در ســینما برای 
مخاطب بزرگسال داشتند و در دوره ای تصمیم 
گرفتند اثری نیز در سینمای کودک بسازند؛ 

همین موضوع سبب حضور بازیگران معروفی 
مانند اکبر عبدی و آزیتا حاجیان در فیلم هایی 
مثل »سفر جادویی« و »دزد عروسک ها« شد 
که نقش های خاطره انگیز و ماندگاری مانند دو 
شخصیت »گنجو« و »عجوزه پیر« را رقم زد.

  وقتی اسکورســیزی، فیلم کودکانه 
ساخت

این اتفاق در ســینمای هالیوود نیز رخ داده 
اســت. به طور مثال مارتین اسکورســیزی، 
کارگردان برجســته و صاحب سبک سینمای 
آمریکا در آســتانه 7۰ سالگی، فیلمی به نام 
»هوگو« درباره پســر بچه ای تنها ساخت که 
رکورددار نامزدی و دریافت جایزه در هشتاد 
و چهارمین دوره مراســم اسکار لقب گرفت. 
»هوگو« در 11 رشــته نامزد شد و همراه با 
فیلم »آرتیست« ۵ جایزه دریافت کرد. نکته 
مهم اینجاست که کارنامه اسکورسیزی سرشار 
از فیلم های گانگســتری با تصویری عریان از 
خشونت و همچنین آزادی مطلق برای بیان 
دیالوگ هایی شــامل توهین و ناســزا بوده و 
ســاخت فیلمی در ژانر کودک از ســوی او 

عجیب به نظر می رسد.
اسکورســیزی در این ژانر هم درخشید، ولی 
کارگردان های ایرانی به دلایل مختلفی در ۲۰ 
سال گذشته کمتر به سمت ژانر کودک رفته 
و ترجیح داده اند آثاری با گیشه تضمین شده 
یا صرفاً مخاطب بزرگســال بسازند. البته در 
گذشته ســینماگرانی در ایران نیز بودند که 
برای هر دو گروه ســنی، فیلم هایی ارزشمند 
و قابــل تحســین ســاختند. امیر نــادری، 
کارگردان بزرگی که فیلم های ماندگاری مانند 
»خداخافظ رفیق«، »تنگنا« و »تنگسیر« را در 
کارنامه داشت، در این میان شاهکاری مانند 

»سازدهنی« با شخصیت به یادماندنی »امیرو« 
را ساخت و در ادامه نیز با آثاری مثل »دونده« 

توجه جهان را به سینمای ایران جلب کرد.
  بحران سوژه و خلاقیت

بــه نظر می رســد فقر ســوژه و خلاقیت در 
کنار ترس ســینماگران و افت فروش سالانه 
سینمای ایران، مهمترین دلایل افول و کاهش 
تولید آثار در ژانر کودک باشد. البته در گذشته 
فیلم هایی برای این گروه ســنی ساخته شده 
که در جمع پرفروش تریــن فیلم های تاریخ 
سینمای ایران جای گرفته است. »کلاه قرمزی 
و پسرخاله« در ســال 1۳7۳ به فروش ۴1۸ 
میلیــون تومان رســید. این اثر بــا در نظر 
گرفتن تورم، ســومین فیلــم پرفروش تاریخ 
سینمای ایران محسوب می شود و با تبدیل به 
قیمت های سال 1۴۰۰، رقم شگفت انگیز ۵۰ 

میلیارد تومان را به دست می دهد.
فیلم »دینامیت« که سال گذشته اکران شده 
و فیلم »انفرادی« که در سال جاری روی پرده 
رفته و دو فیلم پرفروش تاریخ سینمای ایران 
محسوب می شوند، بعد از گذشت نزدیک به 
دو دهه از ساخت »کلاه قرمزی و پسرخاله« به 
رقم فروش ۵۸ و ۵7 میلیارد تومان رسیده اند، 
این در حالی است که قیمت بلیت سینما در 
ســال 1۳7۳ تنها ۵۰ تومان بوده و در حال 
حاضر ۴۵ هزار تومان قیمت دارد، یعنی قیمت 
بلیت سینما رشد 9۰۰ برابری داشته و فیلم 
»کلاه قرمزی و پسرخاله« با بلیت ۵۰ تومانی 

به چنین رکوردی دست یافت.
در سال های اخیر چهره هایی مانند طهماسب، 
عطای تلویزیون و سینما را به لقایش بخشیده اند 
و راهی شــبکه نمایش خانگی شــده اند تا با 
دســتی بازتر و ممیزی ها و سانسورهای کمتر 

به تولید آثار در ژانر کودک ادامه دهند. مرضیه 
برومند نیز بعد از سال ها و خلق جاودانه هایی 
مثل »مدرسه موش ها« و »خونه مادربزرگه« با 
اثری به نام »شهرک کلیله و دمنه« برگشته که 
هرچند با ممیزی ها و سنگ اندازی هایی روبرو 
شده، اما در مجموع او و طهماسب به دو دلیل 
عمده نتوانســته اند نظر بخش قابل توجهی از 

کودکان نسل جدید را جلب کنند.
»مهمونــی« اثر جدیــد طهماســب مانند 
مجموعه های نوروزی »کلاه قرمزی« در دهه 
9۰، بزرگسالان را مخاطب قرار داده و در واقع 
از عروســک ها برای بیان معضلات اجتماعی 
بهره برده اســت؛ پیام هایی که شــاید برای 
کودک قابل درک نباشد. دوم اینکه آنها دیگر 
جوان نیســتند و به نظر می رسد در برقراری 
ارتباط با نســل جدید به مشــکلات جدی 
برخورد کرده اند؛ نسلی که تفاوت هایی عمیق 
و بنیادین با نســل های گذشــته دارد. سال 
1۳9۸ معاون رئیــس جمهور در امور زنان و 
خانواده از تغییر نســل به فاصله زمانی هر ۵ 
ســال خبر داد، در حالی که قبلًا هر ۳۰ سال 

یک بار نسل تغییر می کرد.
در سال های اخیر سینماگران انگشت شماری 
مانند حسین قناعت، امیر داسارگر و سید جواد 
هاشمی به تولید آثار سینمایی در ژانر کودک 
پرداخته اند. به طور مثال فیلم »منطقه پرواز 
ممنوع« در سال 9۸ با استقبال نسبی روبرو 
شد یا سه گانه »پیشونی سفید« به کارگردانی 
ســید جواد هاشمی توانســت تا حدی مورد 
توجه کودکان قرار بگیرد، اما همین کارگردان 
مردادماه سال جاری در اظهارنظری اعلام کرد: 
»برای زنده شدن جسد سینمای کودک باید 

اتفاق هایی تازه رخ دهد«.

چرا ساخت فیلم  و سریال برای کودک افول کرده است؟ 

نسلهایخاطرهساز،نسلهایبیخاطره

همدلی| کــوروش زارعی که به تازگی اجرای »ســینمایش 
۴1۰« را آغاز کرده، گفــت: »اگر این اثر را در این مقطع اجرا 
نمی کردیم، هزینه بسیاری هدر می شد و دیگر نمی توانستیم آن 

را روی صحنه ببریم«.
اجرای نمایش »سینمایش ۴1۰« از ۲۵ مهر ماه در برج میلاد 
آغاز شده و صبح روز گذشته کوروش زارعی کارگردان این اثر به 
همراه علی فروزانفر معاون هنری حوزه هنری و علیرضا کوهفر 
تهیه کننده این اثر در نشستی خبری به ارائه توضیحاتی درباره 

این اثر نمایشی پرداختند.
کورش زارعی درباره استفاده از عوامل انفجاری و تأمین امنیت 
گروه اجرایی و تماشــاگران این اثر و نیز درباره شــنیده شدن 
صدای انفجار از برج میلاد در شــب های گذشــته توضیح داد: 
»اعضای تیم پشت صحنه ما افرادی مجرب در سینما هستند 
که پروژه های عظیم ســینمایی را کار کرده اند. انفجارهای ما 
به گونه ای اســت که در فاصله درســتی از گــروه و مخاطبان 
انجام می شــود تا به هیچ کس آسیبی نرسد، حتی امواجی که 
انفجارهــای ما تولید می کند با فاصله زیادی اتفاق می افتد که 

خطرساز نباشد«.
او اضافه کرد: »اگر در این زمان، این اثر را اجرا نمی کردیم اذیت 
می شدیم، زیرا در این اثر 1۰۰ هزار لیتر آب استفاده می شود و 
بازیگران ما در فضای آب به اجرای نقش های خود می پردازند و 

حتی حالا هم نمی توانند سرمای هوا را تحمل کنند«.
او یادآور شد: »قرار بود این نمایش شهریورماه به مناسبت هفته 
دفاع مقدس و پیش از سرد شدن هوا اجرا شود و هزینه زیادی 
برای آماده سازی آن انجام داده بودیم اما شرایط، اجازه اجرا در 
آن مقطع را نداد و اگر حالا هم اجرا نمی کردیم، دکور و بخش 

زیادی از سرمایه کار از بین می رفت«.
فروزانفر در تکمیل صحبت های او افزود: »برای اجرای این کار 
از سه نهاد مجوز گرفته ایم. با همه این ها تلاش کردیم انفجارها 

سبک تر و مواد انفجاری کمتر باشد«.
او با ابراز تأسف از وضعیت اطلاع رسانی در شرایط فعلی گفت: 
»برای اطلاع رســانی از صدا و ســیما و بیلبوردهای شــهری 
اســتفاده می کنیم. از آنجا که در کار ما انفجار وجود دارد، فکر 
کردیم شــاید برای مردم نگران کننده باشد، به همین دلیل در 
تبلیغات مــان این موضوع را عنوان می کنیم تا اگر مردم از برج 

میلاد صدای انفجار شنیدند دچار ترس نشوند«.
فروزانفر با اشــاره به شرایط اجتماعی کشــورمان در یک ماه 

گذشته خاطرنشــان  کرد: »اجرایمان را چند روزی به تاخیر 
انداختیم تا روان مردم کمی آرام تر شــده باشد. با همه این ها 
روزهای شنبه اجرا نداریم، چون شرایط اجتماعی متفاوت است 

و نمی خواستیم هیچ حاشیه ای ایجاد شود«.
او با ارائه توضیحاتی درباره محتوای این اثر اضافه کرد: »طرح 
این اثر درباره شهدای غواص و حاج قاسم سلیمانی بود که قرار 
شــد هفته دفاع مقدس رونمایی شــود اما به دلایل متعدد از 
جمله تقارن با اربعین و ناآرامی های اخیر اجرایمان را با مختصر 

تأخیری آغاز کردیم«.
فروزانفر با اشــاره به اینکه ۲۰۰ نفر درگیر اجرای این نمایش 
هستند، افزود: »این اثر دکوری سنگین و انفجارهای متعددی 
دارد. ابتدا قرار بود ۲۵ اجرا داشــته باشیم اما به دلیل تأخیری 
که ایجاد شد این سینمایش 1۵ اجرا خواهد داشت و در هر اجرا 

می تواند میزبان ۴ هزار مخاطب باشد«.
سپس کورش زارعی یادآوری کرد: »آماده سازی این اثر سه ماه 
زمان برد و در این نمایش اتفاقاتی مستند، دراماتیزه شده و با 
همه این ها روایت ها، قصه و شخصیت های کار مستند هستند«.

به گفته او، شخصیت های محوری این نمایش، قاسم سلیمانی، 
علی عابدینی، حسن یزدانی، حسین یوسف الهی هستند و در 
این اثر نمایشی، سه عملیات جنگی به تصویر کشیده می شود.

این کارگردان درباره عنوان »ســینمایش« بــرای اجرای این 
اثر توضیح داد: »نزدیک به ۶، 7 ســال است که در این زمینه 
تجربه اندوزی می کنم. این اثر ترکیبی از سینما و تئاتر است و از 
تکنیک های مختلف سینمایی و جلوه های ویژه میدانی و بصری 

در اجرای آن بهره می بریم«.

علیرضا کوهفر، تهیه کننده این اثر و مدیر مؤسســه »مهنا« با 
بیان اینکه این مؤسسه سال هاست بر تولید نمایش های میدانی 
متمرکز است، افزود: »برای اجرای این نمایش از 1۰۰ هزار لیتر 
آب در برج میلاد اســتفاده می کنیم تا رودخانه را ایجاد کنیم. 
انفجارهای آبی متعــددی داریم و بازیگرهای ما در فضای آب 
ایفــای نقش می کنند. از آنجا که مجوز این کار را دیر دریافت 
کردیم، نتوانستیم تبلیغات زیادی داشته باشیم. با همه این ها 
تعداد تماشاگران در اولین اجرای ما قابل قبول بود و امیدواریم 

با این نمایش کمی حال مردم را خوب کنیم«.
در ادامه، فروزانفر در پاسخ به پرسشی درباره بودجه تولید این 
اثر گفت: »معمولا برآورد آثــار میدانی را اعلام نمی کنند. هر 
رقمی که من بگویم در این شرایط ما را دچار حاشیه می کند و 
تنها به بیان این نکته بسنده می کنم که تولید این اثر بودجه ای 

کمتر از پنج میلیارد تومان داشته است«.
فروزانفر در عین حال متذکر شــد: »تمــام اتفاقات هفته های 
گذشته نشانگر بی توجهی ما به رسانه هاست، در حالی که اگر 
حرف هــا به موقع زده و روایت ها به موقع منتقل شــود دیگر 
لازم نیســت خیلی از اتفاقات به لایه هــای انتظامی و امنیتی 
کشور برســد اما متأســفانه همچنان در زمینه کار فرهنگی 
سرمایه گذاری کافی انجام نمی شــود و با سیلی صورت مان را 
ســرخ نگه می داریم، در حالی که در 7۰ ســال گذشته از نظر 
اقتصادی و عمرانی جهش های زیادی داشته ایم ولی در زمینه 

فرهنگ با کم توجهی روبرو بوده ایم«.
کوهفر نیز توضیح داد: »در این اثر فقط 1۰۰ هنرور داریم که هر 
یک از آنها روزی ۲۰۰ هزار تومان دستمزد می گیرند. متأسفانه 
هزینه ها بســیار بالاســت و عددها دیگر بی ارزش شده اند«.او 
خاطرنشــان کرد: »یکی از اهداف ما الگوسازی برای نوجوانان 
اســت و معتقدیم در کشورمان آن قدر رمبوی واقعی داریم که 

نیازی نیست برای قهرمان سازی سراغ رمبوهای غربی برویم«.
در پایان کوروش زارعی درباره اینکه در این اثر محتوا و تکنیک 
در چه جایگاهی قرار می گیرند، توضیح داد: »نمی خواهیم فقط 
توپ و ترقه نشــان بدهیم بلکه استفاده از این ابزار در راستای 
اندیشه کار است، چون محتوا و تفکر کار برایمان اهمیت دارد 
تا به کمک آن بتوانیم تأثیرگذار باشیم؛ آن هم از نظر عقلانی 

و نه احساسی«.
ســینمایش ۴1۰ هر شب ساعت 7 در پارکنیگ شماره ۳ برج 

میلاد اجرا می شود و اجرای آن برای تماشاگران رایگان است.

100 هزار لیتر آب برای ساخت رودخانه زیر سقف

از صدای انفجار در برج میلاد نترسید!


